
ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE EXTRAORDINARI DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA 
DE DATA 18 DE JUNY DE 2024.

Lloc de la reunió: Bunyola
Data: 18 de juny de 2024
Hora de començament: 19:30 hores
Hora d’acabament: 20:10 hores
President: Juan Antonio Riera Llabrés
Membres presents: Maria Antonia Serralta Cunill

Joan Tomas Baos Estrany
Maria Inmaculada Payeras Balle
Miquel Ballester Ferrer
Gabriel Ripoll Martí
Maria de les Mercès Bujosa Estarellas
Joan Luna Mateu
Maria del Mar Pujol Moragues
Francisca Orell Salom
Maria José Verdú Torres

Membres absents: Maria Victoria Muñoz Duran
Miquel Palou Quetglas

Secretari: Antoni Tomàs Gelabert
Interventora: Maria del Mar Gual Bigas
Caràcter de la sessió: Extraordinària
Convocatòria: Primera

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la 
sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia.

A) PART RESOLUTIVA.

1. EXPEDIENT 777/2024. ELABORACIÓ I APROVACIÓ DEL PRESSUPOST.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Format el Pressupost General d'aquest Ajuntament corresponent a l'exercici 
econòmic 2024, així com, les seves Bases d'Execució i la Plantilla de Personal 
comprensiva de tots els llocs de treball, de conformitat amb el que es disposa 
en els articles 168 i 169 del Text Refós de la Llei Reguladora d'Hisendes Locals 
aprovat per Reial decret Legislatiu 2/2004 de 5 de març, i l'article 18 del Reial 
decret 500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenvolupa el Capítol I del Títol VI 
de la Llei 39/1988.

Vist  l’informe  d’Intervenció  de  data  31  de  maig  de  2024  i  l’informe 
d’Intervenció  del  càlcul  de  l’Estabilitat  Pressupostària  i  la  Sostenibilitat 
Financera de data 31 de maig de 2024.

Es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció del següent acord:

1.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l’Ajuntament de Bunyola per 
a l’exercici 2024, juntament amb les seves Bases d’Execució, i amb el resum 
per capítols següent:

PRESSUPOST GENERAL 2024

RESUM PER CAPÍTOLS
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PRESSUPOST D’INGRESSOS 2024

CAPÍTOL

1 IMPOSTS DIRECTES 2.519.824,71 euros
2 IMPOSTS INDIRECTES 934.274,22 euros
3 TAXES I ALTRES INGRESSOS 1.598.126,34 euros
4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 2.458.872,18 euros
5 INGRESSOS PATRIMONIALS 61.800,00 euros

TOTAL 7.572.897,46 euros

PRESSUPOST DE DESPESES 2024

CAPÍTOL
1 DESPESES DE PERSONAL 2.496.132,00 euros
2 DESPESES CORRENTS DE BÉNS I SERVEIS 3.485.052,61 euros
3 DESPESES FINANCERES 48.500,00 euros
4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 958.537,08 euros
5 FONS DE CONTINGÈNCIA 75.728,97 euros
6 INVERSIONS REALS 155.183,80 euros
9 PASSIUS FINANCERS 353.763,00 euros

TOTAL 7.572.897,46 euros

2.-  Aprovar  inicialment  la  plantilla  de  personal,  comprensiva  de  totes  les 
places reservades a funcionaris, personal laboral i personal eventual.

3.- Exposar al públic el Pressupost General per a l’exercici 2024, les Bases 
d’Execució  i  la  plantilla  de  personal,  durant  un  termini  de  quinze  dies, 
mitjançant anuncis en el BOIB i al tauler d’anuncis de l’Ajuntament, a efectes 
de presentació de reclamacions pels interessats.

4.-  Considerar  elevats  a definitius  aquests  acords  en el  cas  de què no es 
presenti cap reclamació.

5.-  Remetre  una còpia  a  l’Administració  de  l’Estat  i  al  Govern de les  Illes 
Balears.»

La sra. Verdú de VOX diu que han fet els mateixos pressupostos que EOB, l’únic que s’ha 
modificat  és  la  partida  de  l’ELM  de  Palmanyola.  Torbar-se  6  mesos  per  copiar  uns 
pressupostos  és un termini  excessiu.  Aquest  fet  demostra les discrepàncies entre els 
partits que conformen l’equip de govern. Té una sèrie de dubtes que voldria que li fossen 
aclarits. La partida 2270 de treballs de neteja i condicionament ha tengut un increment 
de 131.038,-€ i li agradaria saber el motiu.

El sr. Baos del PP diu que efectivament els pressupostos són semblants perquè el marge 
de maniobra és petit. Les despeses corrents i els béns i serveis suposen aproximadament 
un 80% del pressupost. Hi ha una sèrie de préstecs i inversions reals que l’ajuntament ja 
els té preestablerts. Per tant queda un marge de maniobra d’entre un 5 i un 6%, el qual 
s’ha destinat, una part a Palmanyola i la resta a obres i serveis. Ho han distribuït de la 
forma que han considerat més convenient. Contestant a la qüestió sobre la partida de 
Melchor  Mascaró,  el  contracte  caducava  el  mes  de  juliol  i  s’ha  hagut  de  renovar, 
incrementant-se aquest import per la regularització salarial del sector. 

La sra. Verdú demana per la partida 13100 de 81.354,-€, de retribucions bàsiques, vols 
saber si és de nova creació i a què es destinaran aquests doblers.
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El sr. Baos diu que es tracta d’una subvenció del SOIB, que varen tenir deu joves durant  
sis mesos per ajudar a la brigada.

La sra. Verdú demana per la partida 22100 d’energia elèctrica, diu que ha pujat 40.000,-
€, ha passat de 50.000,-€ a 90.000,-€.

El sr. Baos diu que és perquè cada any s’ha gastat més del que estava pressupostat. 

La sra. Verdú demana per la partida 21400, d’elements de transport, que ha passat de 
3.000,-€ a 13.000,-€.

El sr. Baos diu que és per un vehicle per Sa Comuna.

La sra. Verdú diu que la partida de festes, la 22699, s’ha incrementat en 8.000,-€, sense 
especificar el concepte.

El sr. Baos diu que és perquè les festes solen anar a any vençut, es va haver de tirar del 
romanent per pagar festes de l’any anterior.

La sra. Verdú demana per la partida 22602, de publicitat i propaganda, que passa de 
2.500,-€ a 25.000,-€, demana si és correcte o es tracta d’una errada.

El sr. Baos diu que és correcte perquè tenen un equip que els duu el tema de les xarxes 
socials i la informació de l’ajuntament.

La sra. Verdú demana per la partida 46300, de la Mancomunitat  de Tramuntana, que 
passa de 7.000,-€ a 14.000,-€, demana per quin serveis es paga.

El sr. Baos diu que ve d’una reunió que feren fa dos mesos i es va arribar a l’acord de 
duplicar l’aportació, per poder donar més i nous serveis.

La sra. Verdú diu que el mes de novembre VOX va presentar una moció per tornar a 
col·locar la creu dels caiguts, que no va prosperar, però si que acordaren col·locar una 
placa d’homenatge. El punt número tres de la proposta deia que l’ajuntament crearia una 
partida al pressupost de l’any 2024, per a la confecció del projecte, l’estudi i la confecció 
de la placa. Volia saber quina era la partida destinada a aquest projecte.

El sr. Baos diu que entén que aniria a la 62200, d’edificis i altres construccions, però que 
la interventora ho confirmarà. 

La interventora diu que la partida 151.22706, d’estudis i treballs tècnics, és una partida 
genèrica per projecte d’urbanisme. 

La sra. Verdú diu que VOX votarà en contra mantenint els mateixos motius de sempre. No 
han  participat  en  l’elaboració  dels  mateixos  i  no  tenen  cap  responsabilitat  política, 
malgrat tot estan molt contents amb l’augment que s’ha fet a l’ELM.

El batle diu que, en relació a la Mancomunitat, ara mateix tenen un projecte per arreglar 
el camí de Sa Coma Gran a través d’una subvenció de la mateixa. També tenen pensat 
comprar  un tractor  per  desbrossar  camins  i  un  camió  amb un elevador,  que  podran 
utilitzar tots els pobles adherits.

La sra. Orell del PSIB-PSOE, en relació a les inversions reals del capítol 6, per un import de 
155.000,-€, demana quines inversions estan previstes. 

El sr. Baos diu que acabar l’edifici Koslowsky, la il·luminació del camí de Caubet, entre 
d’altres. Ara mateix tenen aquests dos.
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La sra. Bujosa d’EOB diu que en primer lloc volen comentar la indignació que senten per 
la  derogació  de  la  llei  de  memòria  democràtica.  Cinc  mesos  i  escacs  de  retard  en 
l’elaboració dels pressupostos troben que és excessiu, malgrat no volen entrar en els 
motius del mateix. Mirant la part positiva d’aquest retard, ara mateix tenen més eines 
per avaluar la liquidació dels anys 2022 i 2023 i el pressupost, i ja coneixen la tendència. 
Globalment és un pressupost que augmenta un 10% respecte del de l’any anterior, que 
marquen  una  sèrie  d’ingressos,  sobre  els  quals  tenen  dubtes.  Els  augments  en  la 
recaptació de multes i de llicències urbanístiques no els veuen clars. Les partides que 
reben un major increment són les de publicitat i propaganda, els òrgans de govern per les 
dedicacions  exclusives  i  l’aportació  a  l’ELM,  que  ha  sofert  un  increment  d’un  60%. 
Aquestes tres partides coincideixen amb el pacte de govern. La partida que més baixa és 
la d’inversions reals, que ha baixat un 58%, i que els preocupa. També els preocupa que, 
tenint en compte el 10% d’increment global del pressupost, han quedat igual algunes 
partides,  com per exemple  les d’aportacions  a  famílies i  institucions  sense ànims de 
lucre, de subvencions esportives i de subvencions al comerç. Com que ara ja poden veure 
el tancament real de l’any 2023, i gràcies a l’informe que varen demanar a intervenció i  
que ja han rebut, hi ha algunes partides que els preocupen, ja que a dia d’avui ja són 
deficitàries i evidentment el tancament també ho serà. Per exemple la partida de gestió 
de RSU de Mac Insular, a dia d’avui ja hi ha un dèficit de 25.000,-€. La partida d’aigua ja 
té un dèficit de 191.000,-€ i la de festes populars, 35.500,-€ de dèficit. Ja parteixen amb 
desajustaments. S’han perdut la possibilitat d’ajustar-los. Ells volen fer una proposta: vist 
que el pressupost ha sofert un augment global d’un 10%, proposen que l’augment de la 
dotació a Palmanyola sigui d’un 10%, que la pujada es faci de forma escalonada i que es 
puguin destinar els doblers a pal·liar la baixada que s’ha fet en la compra d’aigua, una 
part a l’adquisició de maquinària i utillatges en tema d’aigua, que segueixen canviant 
comptadors elèctrics, claus de pas... coses que no es veuen i no llueixen. Es tracta de fer  
feina de futur.

El sr. Baos diu que una part de la partida d’inversió real era pel pagament de la sentència 
de Son Amalondra i enguany no la tenen. El que queda és molt ajustat. És cert que hi ha 
partides que no bastaran, com la de l’aigua, que han augmentat en 100.000,-€. De la 
gestió dels RSU també poden preveure que la despesa serà més grossa. En tot cas es 
faran les modificacions pertinents. De les subvencions, durant els darrers anys, no s’ha 
gastat més del que estava pressupostat i per això han pensat que era suficient. 

La sra.  Bujosa  diu  que  uns  pressupostos  han  de  reflectir  les  prioritats  de  l’equip  de 
govern. Han perdut l’oportunitat de fer-ho. 

El  sr.  Ballester de SOMavi-El  Pi  dóna les gràcies a la sra.  Verdú per l’apreciació  que 
l’equip de govern no s’entén, ja que ella deu conèixer molt bé que vol dir no entendre’s  
amb els companys de l’equip de govern. Votar en contra quan s’està d’acord amb moltes 
de les coses del pressupost no és fer un exercici de responsabilitat amb els ciutadans de 
Bunyola. A la sra. Bujosa li diu que li fa gràcia el seu comentari inicial sobre la memòria 
democràtica. Els demanaria que tenguessin memòria democràtica amb els tres acords 
plenaris de reprovació d’un regidor del seu grup, sense que fins avui s’hagi acatat l’acord. 

La sra. Verdú diu que la seva condició de diputada al Parlament no afecta en res la seva 
situació a Bunyola. Que voti en contra és perquè no hi ha pogut participar i no té cap 
responsabilitat política. Pot estar d’acord amb algunes partides. El seu vot sempre ha 
estat  en  el  mateix  sentit,  excepte  en  els  pressupostos  que  va  fer  EOB  durant  la 
pandèmia, que es va abstendre. No és la primera vegada que fa referència a la seva 
condició de diputada i no té res a veure i ho considera un cop baix. 

La sra.  Bujosa  diu  que la  dimissió  del  sr.  Luna és  una  causa  arxivada.  Ells  tenen la 
mateixa  condició  de  regidor  que  la  resta  i  tenen  el  dret  i  el  deure  d’analitzar  els 
pressupostos. Poder donar la seva opinió i reconèixer la feina feta. 

Després d’haver-se debatut la proposta la mateixa és aprovada amb el següent resultat:
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Vots a favor 6: PP i SOMavi-El Pi
Vots en contra 5: EOB, PSIB-PSOE i VOX.

No havent-hi més assumptes a tractar, en aquest moment, essent les 20:10 hores, el Sr. 
Batle aixeca la sessió, de la qual s’estén la present acta i jo com a Secretari, en don fe.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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